

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论文

黄豆铁蛋白提取新方法及其与豌豆铁蛋白活性比较

胡菊, 廖夏云, 邓建军, 胡小松, 赵广华

中国农业大学食品科学与营养工程学院, 北京 100083

摘要:

铁蛋白是广泛存在于动物、微生物及植物体中的一种铁贮藏蛋白, 具有去除二价铁的毒性以及调节机体细胞铁代谢平衡的作用。本文以黄豆种子为原料, 开发出黄豆铁蛋白提取新方法, 即将黄豆粗提液在55 °C下加热15 min, 再将冷却后的上清液分别用500 mmol/L MgCl₂和700 mmol/L柠檬酸三钠进行盐析。离心得到的铁蛋白粗提液经透析后, 用DEAE-cellulose弱阴离子交换层析和Sephacryl S-300凝胶过滤层析进一步分离, 得到电泳纯的铁蛋白。Native-PAGE电泳测得分子量约为560000, SDS-PAGE电泳结果表明, 黄豆铁蛋白含有两种亚基, 分子量分别为28000和26500。活性研究显示, 黄豆铁蛋白与豌豆铁蛋白铁氧化沉淀和还原释放反应的活性明显不同。

关键词: 黄豆; 铁蛋白; 纯化; 活性鉴定

New Method of Soybean Seed Ferritin Purification and Comparison of Activity with Pea Seed Ferritin

HU Ju, LIAO Xia-Yun, DENG Jian-Jun, HU Xiao-Song, ZHAO Guang-Hua*

College of Food Science and Nutritional Engineering, China Agricultural University, Beijing 100083, China

Abstract:

Ferritin is a class of iron storage protein present in all living organisms and serves the dual function of iron detoxification and iron storage. In this paper, a new method of soybean seed ferritin purification was reported. Crude extracts of soybean were heated at 55 °C for 15 min, then adjusted to 500 mmol/L MgCl₂, stored for 30 min at 4 °C. It was followed by addition of sodium citrate to final concentration of 700 mmol/L. The protein was further purified by ion exchange chromatography in DEAE-Sepharose and Sephadryl S-300 gel filtration columns. Native-PAGE purified the molecular weight of soybean ferritin was about 560000 and SDS-PAGE analyzed ferritin subunits were separated as two peptides(28000 and 26500). Subsequently, we compared the iron oxidative deposition and reductive release activities of soybean ferritin with those of pea seed ferritin, and found that their mechanisms of the iron oxidative deposition and iron release are different. Finally, a possible reason was given.

Keywords: Soybean seed; Ferritin; Purification; Activity identification

收稿日期 2009-02-16 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家“八六三”计划(批准号: 2007AA10Z333)资助。

通讯作者: 赵广华, 男, 博士, 教授, 主要从事食品化学与蛋白质化学研究. E-mail: gzhao1000@yahoo.com

作者简介:

参考文献:

[1]Harrison P. M., Arosio P.. Biochim. Biophys. Acta Bio-Energ. [J], 1996, 1275: 161—203

[2]Theil E. C.. Annu. Rev. Nutr. [J], 2004, 24: 327—343

扩展功能

本文信息

Supporting info

[PDF\(435KB\)](#)

[HTML全文]

[\\${article.html_WenJianDaXiao} KB](#)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

▶ 黄豆; 铁蛋白; 纯化; 活性鉴定

本文作者相关文章

PubMed

[3] Davila-Hicks P., Theil E. C., Lonnerdal B.. Am. J. Clin. Nutr.
[J], 2004, 80: 936—940

[4] Liu X., Jin W., Theil E. C.. Proc. Natl. Acad. Sci. USA
[J], 2003, 100: 3653—3658

[5] Berthon G.. Handbook of Metal-Ligand Interactions in Biological Fluids: Bioinorganic Chemistry
[M], New York: Marcel Dekker, 1995: 724—724

[6] Sathe S. K., Lilley G. G., Weever C. N.. Cereal Chem.
[J], 1987, 4: 380—385

[7] Liu X., Theil E. C.. Acc. Chem. Res.
[J], 2005, 38: 167—175

[8] Chasteen N. D., Harrison P. M.. J. Struct. Biol.
[J], 1999, 126: 182—194

[9] Laulhere J. P., Laboure A. M., Briat J. F.. J. Biol. Chem.
[J], 1989, 264: 3629—3635

[10] Laemmli U. K.. Nature
[J], 1970, 227: 680—685

[11] DU Ming(杜明), ZHAO Lei(赵镭), LI Chao-Rui(李朝睿), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校
化学学报)
[J], 2007, 28(1): 75—78

[12] Treffry A., Hirzmann J., Yewdall S. J., et al.. FEBS Lett.
[J], 1992, 302: 108—112

[13] Bauminger E. R., Harrison P. M., Hechel D., et al.. Biochim. Biophys. Acta
[J], 1991, 1118: 48—58

[14] Que L. Jr., True A. E.. Progress in Inorganic Chemistry: Bioinorganic Chemistry
[M], New York: John Wiley and Sons, 1990: 97—200

[15] Wallar B. J., Lipscomb J. D.. Chem. Rev.
[J], 1996, 96: 2625—2658

[16] Double K. L., Maywald M., Schmittel M., et al.. J. Neurochem.
[J], 1998, 56: 2492—2499

[17] Linert W., Herlinger E., Jameson R. F., et al.. Biochim. Biophys. Acta
[J], 1996, 1316: 160—168

[18] Shiga K.. J. Food Sci.
[J], 1987, 52: 681—690

[19] Hafez Y. S.. J. Food Sci.
[J], 1985, 50: 415—417

[20] Chasteen N. D., Harrison P. M.. J. Struct. Biol.
[J], 1999, 126: 182—194

[21] Zhao G., Arosio P., Chasteen N. D.. Biochemistry
[J], 2006, 45: 3429—3436

[22] Grady J. K., Chen Y., Chasteen N. D., et al.. J. Biol. Chem.
[J], 1989, 264: 20224—20229

[23] Crichton R. R., Herbas A., Chavez-Alba O., et al.. J. Biol. Inorg. Chem.
[J], 1996, 1: 567—574

[24]Masuda T., Goto F., Yoshihara T.. J. Biol. Chem.
[J], 2001, 276: 19575—19579

[25]Li C., Hu X., Zhao G.. Biochimie
[J], 2009, 91: 230—239

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 2761

Copyright 2008 by 高等学校化学学报